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DAMES EN HEREN,

Aanvankelijk was het de bedoeling van de Com-
missie voor Cultuur en Sport om de bespreking
van het voorstel van resolutie betreffende een
rock- en popbeleid in Vlaanderen te koppelen aan
de bespreking van de beleidsbrief muziek en het
ontwerp van decreet houdende de regeling van de
erkenning en subsidiëring van professionele
muziekclubs, concertorganisaties, muziekclubs,
muziekeducatieve organisaties en festivals, het
Muziekcentrum van de Vlaamse Gemeenschap, het
subsidiëren van muziekprojecten en compositieop-
drachten en het verlenen van werkbeurzen, verder
genoemd als muziekdecreet.

Op 29 januari 1998 werd door de Commissie voor
Cultuur en Sport een hoorzitting georganiseerd
waarop een groot aantal actoren uit de muziekwe-
reld werden uitgenodigd. Op 5 februari werden de
beleidsbrief Muziek en het muziekdecreet ten
gronde besproken. Het verslag ervan werd opgeno-
men in stuk 903 (1997-1998) – Nr. 3.

Tijdens de bespreking van het muziekdecreet
besliste de commissie om met de definitieve
bespreking van het voorstel van resolutie
betreffende een rock- en popbeleid in Vlaanderen
te wachten tot de bekendmaking van de resultaten
van het onderzoek betreffende "De ondersteuning
van de populaire muziek door de overheid". Dit
onderzoek werd in opdracht van Vlaams minister
Luc Martens uitgevoerd door Prof. Gust De Meyer
en onderzoeker Bart Vandeput. Het werd door de
onderzoekers in de Commissie voor Cultuur en
Sport voorgesteld op dinsdag 15 september 1998.
Het verslag van deze gedachtewisseling gaat als bij-
lage bij dit verslag (bijlage 1).

Op donderdag 8 oktober 1998 werd het voorstel
van resolutie betreffende een rock- en popbeleid in
Vlaanderen ten gronde behandeld. Tussen het
moment van het neerleggen van het voorstel van
resolutie en de behandeling ervan, werd de totale
context van het muziekgebeuren echter grondig
gewijzigd door de goedkeuring van het Muziekde-
creet. Het onderzoek betreffende de ondersteuning
van de populaire muziek door de overheid bracht
bovendien nieuwe accenten aan betreffende het te
voeren rock- en popbeleid in Vlaanderen.

Om hieraan tegemoet te komen werd de tekst van
het oorspronkelijke voorstel van resolutie tijdens
de bespreking volledig vervangen door een amen-
dement van de heren Peter De Ridder en Joachim
Coens, en een subamendement van de heren Wal-
ter Vandenbossche en Michiel Vandenbussche.

I. Toelichting door de heer Peter De Ridder,
indiener van het voorstel van resolutie

De heer Peter De Ridder stelt dat het niemand
vreemd zal zijn dat muziek een belangrijk deel uit-
maakt van de leefwereld van jongeren. Het is één
van de grote dragers van de jongerencultuur. Pop-
muziek werkt niet alleen zingevend voor tal van
jongeren maar is voor hen ook identiteitsbevesti-
gend. De muzikale uitingen van de jongerencultuur
zijn echter zeer flexibel en dus moeilijk te vatten in
structuren. Ze worden vaak als een minderwaardi-
ge cultuur of zelfs als een tegencultuur ervaren. De
overheid moet hieromtrent dringend een coherent
beleid ontwikkelen.

De heer Peter De Ridder vraagt dringend aan-
dacht voor het niet-commerciële circuit van pop-
muziek, gebracht door de jongeren zelf ; jonge
groepjes uit binnen- en buitenland. Door zelf
muziek te brengen, krijgen de jongeren de kans
zich te ontplooien en hun geliefkoosde muziek zelf
te realiseren. Investeren in niet-commerciële pop-
muziek betekent dan ook investeren in de jeugd.
Om dit te bereiken moet er naar een bredere cul-
tuuropvatting van en in het cultuurbeleid worden
gestreefd. Uitgangspunt moet zijn dat popmuziek
een volwaardige cultuurvorm is, waarvan de uit-
bouw en ontwikkeling gewaarborgd moet worden.

De heer Peter De Ridder benadrukt dat sinds het
neerleggen van het voorstel van resolutie en de
bespreking ervan, er in de muziekwereld heel wat
is veranderd. Intussen werd immers het muziekde-
creet van kracht, waardoor het muziekveld grondig
werd geherstructureerd. Mede door het voorstel
van resolutie dat intussen neerlag, werd hierin de
nodige aandacht besteed aan de sector rock- en
popmuziek, zoals in de resolutie werd gevraagd.
Anderzijds zorgden de veelvuldige contacten met
het muziekveld, samen met de hoorzitting van 29
januari 1998 en met het onderzoek betreffende
"De ondersteuning van de populaire muziek door
de overheid" tot het verscherpen van het beeld op
de populaire muziek en de rol van de jongeren
hierin.

De heer Peter De Ridder meent dat het voorstel
van resolutie aan de veranderde situatie zal moe-
ten worden aangepast. Hierbij moeten ook een
aantal accenten worden gelegd die vanuit het veld
en vanuit het wetenschappelijk onderzoek worden
voorgesteld. Hij kondigt dan ook een amendement
aan van de heer Joachim Coens en hemzelf, waarin
het oorspronkelijk ingediende voorstel van resolu-
tie grondig wordt herwerkt.
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II. Algemene bespreking

De heren Peter De Ridder en Joachim Coens kon-
digen een amendement aan dat ertoe strekt de
gehele tekst van het voorstel van resolutie te ver-
vangen. Het is evident dat door dit amendement de
toelichting van het oorspronkelijke voorstel van
resolutie niet meer relevant is. Zij stellen dat het
niemand vreemd zal zijn dat muziek een belangrijk
deel uitmaakt van de leefwereld van jongeren en
een van de grote dragers is van de jongerencultuur.
Het uitgangspunt moet zijn dat popmuziek een vol-
waardige cultuurvorm is, waarvan de uitbouw en
ontwikkeling moet gewaarborgd worden. Vlaande-
ren heeft dringend nood aan een rock- en popbe-
leid op de verschillende beleidsniveaus. Deze nood
wordt bevestigd door eigen ervaringen en door de
studie van Gust De Meyer en Bart Vandeput van
de KU-Leuven en heeft reeds een eerste invulling
gekregen via het muziekdecreet.

De heer Peter De Ridder beklemtoont dat de
rock- en popmuziek op alle bestuursniveaus als
volwaardige cultuurvorm moet worden benaderd.
De Vlaamse overheid moet stimulerend optreden,
terwijl de gemeenten, afhankelijk van de lokale
situatie, de concrete invulling ervan realiseren.
Eenzelfde strategie moet worden aangehouden
voor de provincies, waar per provincie een degelijk
rock- en popbeleid moet worden uitgebouwd. Op
het intermediaire niveau plaatst de heer Peter De
Ridder de acht muziekclubs die momenteel op dit
niveau reeds actief zijn. Op Vlaams niveau moet de
rock- en popmuziek een volwaardige vertegen-
woordiging krijgen in het muziekcentrum van de
Vlaamse Gemeenschap. Samen met regelmatig te
voeren evaluaties van het rock- en popbeleid met
alle actoren, moet dit garant staan voor het behoud
van een modern muziekbeleid. De federale over-
heid moet op haar beurt dringend werk maken van
een duidelijk sociaal statuut voor de artiest. Boven-
dien moet worden onderzocht of de BTW-aanslag-
voet op niet-blanco geluidsdragers kan worden
verlaagd. De cultuurconsumptie kan op deze wijze
bovendien ernstig worden gestimuleerd.

In het reguliere onderwijs moet volgens de heer
Peter De Ridder meer aandacht worden gegeven
aan de rock- en popmuziek, bijvoorbeeld via het
vastleggen van eindtermen en het ondersteunen
van projecten. In het muziekonderwijs zelf kan dit
natuurlijk verder worden doorgedreven via de pro-
grammatie van nieuwe vakken en instrumenten,
zoals bijvoorbeeld het aanleren van elektrische
gitaar of het beoefenen van computermuziek. Aan-
sluitend moeten beginnende muzikanten extra

middelen krijgen om een eerste opname te kunnen
maken. Vaak strandt daar immers de ambitie van
beginnende groepen, omdat de kosten voor de eer-
ste opname te hoog oplopen wegens gebrek aan
ervaring met studio’s en de ingewikkelde appara-
tuur. Een muziekcheque voor een eerste opname
zou hierin een oplossing kunnen brengen.

Wat de internationale rol van de Vlaamse rock en
pop betreft, meent de heer Peter De Ridder dat de
Ancienne Belgique hier de rol van internationaal
podium kan vervullen, vermits zowel in het binnen-
als buitenland reeds een degelijke reputatie werd
opgebouwd.

De heer Joachim Coens sluit zich aan bij het
betoog van de heer Peter De Ridder. Hij onder-
streept dat het rock- en popbeleid moet worden
gekaderd in de jongerencultuur, die op zijn beurt
een plaats moet krijgen binnen het algemeen cul-
tuurbeleid. Deze wijze biedt de beste garanties op
het blijvend stimuleren van de jongerencultuur met
de rock- en popmuziek als belangrijk deel ervan.
Betreffende de gewenste vernieuwingen in het
muziekonderwijs verwijst de heer Joachim Coens
naar de muziekacademie van Gooik waar men de
jongeren steunt in hun zoektocht naar muzikale
expressie op de niet-klassieke wegen.

De heer Kris Van Dijck sluit zich hierbij aan. Hij
waardeert dat het voorstel van resolutie de jonge-
renmuziek in een zeer brede context plaatst. Het is
immers belangrijk dat in het muziekbeleid niet
alleen de bekende klassiekers aan bod komen.
Jong talent en jongerenmuziek moet hierin een
volwaardige plaats krijgen.

De heer Michiel Vandenbussche kondigt een
amendement aan om de Vlaamse Gemeenschaps-
commissie te Brussel in het muziekbeleid te
betrekken. Dit orgaan vervult immers in het Brus-
selse Hoofdstedelijke Gewest de rol die de provin-
cies in het Vlaamse Gewest vervullen. In deze zin is
het amendement een technische verbetering.

De heer Luc Martens, Vlaams minister van Cul-
tuur, Gezin en Welzijn, stelt dat het voorstel van
resolutie in ruime mate tegemoet komt aan de
opmerkingen die vanuit de rock- en popwereld
naar voren werden gebracht. Hij verheugt zich ero-
ver dat het voorstel van resolutie werd aangepast
aan de nieuwe structuren die door het muziekde-
creet werden uitgetekend.
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III. Bespreking, stemming en eindstemming

Door de heren Peter De Ridder en Joachim Coens
wordt een amendement ingediend (Stuk 865/2) dat
ertoe strekt de tekst van het voorstel van resolutie
te vervangen door wat volgt :

"Het Vlaams Parlement,

– overwegende dat rock en pop als expressievorm
een elementair onderdeel vormen van de jonge-
rencultuur ;

– overwegende dat de steden en gemeenten door
hun laagdrempeligheid de eerste aanspreekpun-
ten zijn voor jongeren ;

– overwegende dat naar het voorbeeld van de
provincie Limburg en de Nederlandse provin-
cies de provinciebesturen beschikken over
ruime mogelijkheden om een rock- en popbe-
leid te kunnen voeren ;

– overwegende dat onderwijs behoort tot de
dagelijkse bezigheden van de jongeren ;

– overwegende dat het voor beginnende groepen
bijna onmogelijk is om een beroep te doen op
de professionele muziekmarkt ;

– overwegende dat het onmogelijk is een rock- en
popbeleid te voeren zonder raadpleging van een
representatieve groep uit de sector ;

– overwegende dat muzikanten nog altijd verdwa-
len in ons sociale zekerheidssysteem ;

– vraagt aan de Vlaamse regering :

1° om in het muziekbeleid aandacht te beste-
den aan een volwaardige plaats van de wei-
nig commerciële rock en pop ;

2° om aanzetten en stimulansen te bieden aan
de lokale overheden om in hun jeugdwerk-
beleidsplan en cultuurbeleid op hun beurt
een pop- en rockbeleid uit te werken binnen
de stad of gemeente, waardoor meer aan-
dacht wordt geschonken aan de cultuurbele-
ving van de plaatselijke jonge bevolking (bij-
voorbeeld repetitieruimten, ondersteuning
van lokale groepjes, podia, ...) ;

3° om een initiatief te nemen om de provincies
te stimuleren, binnen hun cultuur- en jeugd-
beleid, een bovenregionaal rock- en popbe-
leid te voeren ;

4° op Vlaams niveau :

a) aandacht voor rock- en popmuziek in het
onderwijs onder andere door organisatie
en ondersteuning van projecten en opna-
me van deze doelstelling in de eindter-
men ;

b) aandacht voor rock- en popmuziek
(brede zin) in het muziekonderwijs (deel-
tijds kunstonderwijs en hoger onderwijs) :
programmatie van nieuwe vakken en
nieuwe instrumenten ;

c) in haar muziekbeleid aandacht te hebben
voor de internationale rol van de Vlaam-
se rock en pop ;

d) in haar muziekbeleid aandacht te hebben
voor het intermediaire niveau binnen het
Vlaamse rock- en poplandschap ;

e) het uitwerken van initiatieven zodat
beginnende muzikanten de kans krijgen
om onder andere een kwalitatief goede
eerste opname te maken ;

f) in de uitbouw van het muziekcentrum een
volwaardige vertegenwoordiging te voor-
zien van de sector rock- en popmuziek
waarin plaats moet zijn voor ondersteu-
ning, promotie, documentatie, archive-
ring, ... ;

g) op regelmatige basis het gevoerde rock-
en popbeleid te toetsen aan alle actoren
betrokken bij het rock- en popgebeuren ;

5° er bij de federale overheid op aan te
dringen :

a) dringend werk te maken van een duide-
lijk sociaal statuut van de artiest, waarbij
vertrokken wordt van het belang van de
artiest zelf ;

b) te onderzoeken welke de mogelijkheden
zijn tot verlaging van de BTW-aanslag-
voet op niet-blanco geluidsdragers.".

De commissieleden bevestigen dat de structuren in
de muziekwereld door het muziekdecreet volledig
werden hertekend. Het is evident dat het voorstel
van resolutie zich aan deze nieuwe structuren dien-
de aan te passen. De erkenning van de popmuziek
als een volwaardige cultuurvorm is hierbij zeer
belangrijk. Het rock- en popbeleid moet in de mate
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van het mogelijke vanuit de verschillende beleids-
niveaus worden ondersteund.

Het amendement wordt unaniem aangenomen met
10 stemmen.

Door de heren Walter Vandenbossche en Michiel
Vandenbussche wordt een subamendement voor-
gesteld (Stuk 865/2) om in het amendement van de
heren Joachim Coens en Peter De Ridder in de
achtste streep, 3°, op de eerste regel na de woorden
"de provincies", de woorden "en de Vlaamse
Gemeenschapscommissie in Brussel" in te voegen.

De indieners stellen dat in het Hoofdstedelijke
Gewest, het intermediair beleidsniveau van de
Vlaamse Gemeenschap de Vlaamse Gemeen-
schapscommissie is. De Vlaamse Gemeenschaps-
commissie is vergelijkbaar met de provincies in het
Vlaamse Gewest. Het lijkt dan ook zinvol dit te
expliciteren in de resolutie.

Het amendement wordt unaniem aangenomen met
10 stemmen.

Het aldus geamendeerde voorstel van resolutie
wordt unaniem aangenomen met 10 stemmen.

De verslaggever, De voorzitter,

Joachim COENS Louis BRIL

7 Stuk 865 (1997-1998) – Nr. 3



TEKST AANGENOMEN DOOR DE COMMISSIE

Het Vlaams Parlement,

– overwegende dat rock en pop als expressievorm
een elementair onderdeel vormen van de jonge-
rencultuur ;

– overwegende dat de steden en gemeenten door
hun laagdrempeligheid de eerste aanspreekpun-
ten zijn voor jongeren ;

– overwegende dat naar het voorbeeld van de
provincie Limburg en de Nederlandse provin-
cies de provinciebesturen beschikken over
ruime mogelijkheden om een rock- en popbe-
leid te kunnen voeren ;

– overwegende dat onderwijs behoort tot de
dagelijkse bezigheden van de jongeren ;

– overwegende dat het voor beginnende groepen
bijna onmogelijk is om een beroep te doen op
de professionele muziekmarkt ;

– overwegende dat het onmogelijk is een rock- en
popbeleid te voeren zonder raadpleging van een
representatieve groep uit de sector ;

– overwegende dat muzikanten nog altijd verdwa-
len in ons sociale zekerheidssysteem ;

– vraagt aan de Vlaamse regering :

1° om in het muziekbeleid aandacht te beste-
den aan een volwaardige plaats van de wei-
nig commerciële rock en pop ;

2° om aanzetten en stimulansen te bieden aan
de lokale overheden om in hun jeugdwerk-
beleidsplan en cultuurbeleid op hun beurt
een pop- en rockbeleid uit te werken binnen
de stad of gemeente, waardoor meer aan-
dacht wordt geschonken aan de cultuurbele-
ving van de plaatselijke jonge bevolking (bij-
voorbeeld repetitieruimten, ondersteuning
van lokale groepjes, podia, ...) ;

3° om een initiatief te nemen om de provincies
en de Vlaamse Gemeenschapscommissie in
Brussel te stimuleren, binnen hun cultuur- en
jeugdbeleid, een bovenregionaal rock- en
popbeleid te voeren ;

4° op Vlaams niveau :

a) aandacht voor rock- en popmuziek in het
onderwijs onder andere door organisatie
en ondersteuning van projecten en opna-
me van deze doelstelling in de eindter-
men ;

b) aandacht voor rock- en popmuziek
(brede zin) in het muziekonderwijs (deel-
tijds kunstonderwijs en hoger onderwijs) :
programmatie van nieuwe vakken en
nieuwe instrumenten ;

c) in haar muziekbeleid aandacht te hebben
voor de internationale rol van de Vlaam-
se rock en pop ;

d) in haar muziekbeleid aandacht te hebben
voor het intermediaire niveau binnen het
Vlaamse rock- en poplandschap ;

e) het uitwerken van initiatieven zodat
beginnende muzikanten de kans krijgen
om onder andere een kwalitatief goede
eerste opname te maken ;

f) in de uitbouw van het muziekcentrum een
volwaardige vertegenwoordiging te voor
zien van de sector rock- en popmuziek
waarin plaats moet zijn voor ondersteu-
ning, promotie, documentatie, archive-
ring, ... ;

g) op regelmatige basis het gevoerde rock-
en popbeleid te toetsen aan alle actoren
betrokken bij het rock- en popgebeuren ;

5° er bij de federale overheid op aan te
dringen :

a) dringend werk te maken van een duide-
lijk sociaal statuut van de artiest, waarbij
vertrok ken wordt van het belang van de
artiest zelf ;

b) te onderzoeken welke de mogelijkheden
zijn tot verlaging van de BTW-aanslag-
voet op niet-blanco geluidsdragers.
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DAMES EN HEREN,

De commissie voor Cultuur en Sport besprak op dinsdag 15 september 1998 het onderzoeksrapport ‘De
ondersteuning van de populaire muziek door de overheid’. Dit onderzoek werd in opdracht van Vlaams
minister Luc Martens uitgevoerd door Prof. Gust De Meyer en onderzoeker Bart Vandeput.

I. TOELICHTING VAN HET ONDERZOEK DOOR PROF. GUST DE MEYER EN ONDERZOE-
KER BART VANDEPUT

1. De onderzoeksopdracht

De Vlaamse regering, vertegenwoordigd door de Vlaamse minister van Cultuur, Gezin en Welzijn, de heer
Luc Martens, gaf in februari 1998 het Departement Communicatiewetenschap van de Faculteit Sociale
Wetenschappen van de KUL de opdracht een onderzoek uit te voeren met betrekking tot "de ondersteu-
ning van populaire muziek door de overheid".

Het door de Vlaamse overheid gevoerde muziekbeleid was in het verleden in hoofdzaak gefixeerd op de
ondersteuning van de zogenaamde ernstige muziekgenres. In de beleidsbrief Muziek 1996-1999 van de
Vlaamse minister van Cultuur, Gezin en Welzijn wordt echter gesteld dat naast klassieke muziek ook ande-
re muziekgenres (de populaire muziek) in aanmerking komen om – indien nodig – ondersteund te worden
door de Vlaamse overheid.

Dit onderzoek moet uitwijzen hoe deze beleidsoptie eventueel zou kunnen worden ingevuld. De doelstel-
lingen van het onderzoek werden als volgt geformuleerd :

– inventarisering van de bestaande regelgeving in Vlaanderen ;

– overzicht van de regelgeving in het buitenland ;

– de verschillende visies over een pop- en rockbeleid in Vlaanderen ;

– op welke vlakken kan de overheid optreden ?

– formuleren van beleidsgerichte suggesties.

2. De onderzoeksmethode

De eerste doelstelling van het onderzoek, namelijk de inventarisering van de bestaande regelgeving, is
gerealiseerd door het in kaart brengen van de bestaande regelgevingen die betrekking hebben op de popu-
laire muziek in Vlaanderen.

Soortgelijke benadering is ook gehanteerd voor wat de tweede doelstelling betreft, namelijk, het overzicht
van de regelgeving in het buitenland. Hier is er voor geopteerd om zich te richten op Nederland. Dit land
heeft, wat (pop)muziekbeleid betreft, reeds meer dan 25 jaar ervaring en wordt in Vlaanderen vaak als
referentie gehanteerd.

De derde doelstelling van het onderzoek, namelijk een overzicht van de verschillende visies over een pop-
en rockbeleid in Vlaanderen, is gerealiseerd via een gespreksronde bij een dertigtal opinion leaders uit de
betrokken sector aan wie volledige anonimiteit is gegarandeerd.

Om enige structuur te verkrijgen in de brede waaier van getuigenissen en opinies is besloten om deze in dit
onderzoeksverslag te classificeren op basis van de indeling ‘rechtstreekse en onrechtstreekse beleidsmaat-
regelen’.
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Op basis van deze classificering wordt tegelijk ook de vierde doelstelling van het onderzoek ingevuld,
namelijk het geven van een indicatie op welke vlakken de gemeenschapsoverheid (en federale overheid)
kan optreden m.b.t. het muziekbeleid.

Ten slotte is een poging ondernomen om, op basis van alle bevindingen uit bovengenoemde onderzoeks-
vragen, een aantal beleidsgerichte suggesties te doen, wat uiteindelijk ook de laatste doelstelling van het
onderzoek is.

3. Kanttekeningen bij de onderzoeksmethode

Er dienen een aantal kanttekeningen te worden gemaakt bij de methode van onderzoek.

De eerste heeft te maken met het korte tijdsbestek waarin het onderzoek diende te worden uitgevoerd.
Het onderzoek is van start gegaan half februari en werd beëindigd half juni. In dergelijke korte periode is
het onmogelijk het hele onderzoeksdomein exhaustief te benaderen. De keuze van de getuigen is dus
noodzakelijk een keuze, weliswaar een beredeneerde en zo representatief mogelijke keuze. Omwille van de
tijdsdruk mag het onderzoek alleen maar verkennend worden genoemd. Bepaalde delen zijn grondiger uit-
gewerkt dan andere. Hopelijk kunnen in de toekomst de minder uitgewerkte delen diepgaander onder-
zocht worden.

Een volgende kanttekening betreft het feit dat in volle onderzoeksperiode het ‘decreet houdende de rege-
ling van de erkenning en subsidiëring van professionele muziekensembles, concertorganisaties, muziek-
clubs, muziekeducatieve organisaties en festivals, het Muziekcentrum van de Vlaamse Gemeenschap, het
subsidiëren van muziekprojecten en compositieopdrachten en het verlenen van werkbeurzen’ werd goed-
gekeurd, alsmede de uitvoeringsbesluiten van dit decreet. Het onderzoek werd daardoor geconfronteerd
met een voldongen feit. Het ware interessant geweest enkele meer fundamentele vragen inzake regelge-
ving door de overheid inzake populaire muziek aan een onderzoek te onderwerpen. De allereerste vraag
betreft de noodzaak zelve van een dergelijk beleid in een sector die bekend staat als, enerzijds,‘commer-
cieel’ maar waar, anderzijds, toch subculturele stromingen aanwezig zijn die wellicht de voedingsbodem
vormen voor de mainstream. Wellicht had dergelijk onderzoek er kunnen op wijzen dat de populaire
muzieksector, wat dat betreft, niet eens zo erg verschilt van bijvoorbeeld de klassieke muzieksector. En dat
regelgeving een noodzaak is. Maar dan met welke doeleinden ? Het bevorderen van een ‘eigen Vlaamse
culturele identiteit’ ? De stimulering van de economische impact van de Vlaamse muziekindustrie ? Het
muziekdecreet is, zoals gezegd, een voldongen feit. Maar de toekomstige dynamiek die het zal in beweging
zetten, kon door het huidige onderzoek evenmin ingeschat worden.

Een laatste kanttekening tenslotte betreft de evenmin expliciet bediscussieerde vraag wat nu precies onder
populaire muziek dient te worden verstaan. Kan men zich tevreden stellen met de tegenstelling populair vs.
klassiek, of met licht vs. ernstig ? Of met elektrisch vs. akoestisch ? Of met geschoold vs. niet geschoold ?
Of met ‘voor de jeugd’ vs. ‘voor niet-jeugd’ ? Of met oorspronkelijk vs. gesampled ? Of met muziekinstru-
ment vs. computer ? Of met hedendaags vs. verleden ? Of met commercieel vs. niet commercieel ? Of met
conventioneel vs. vernieuwend ? Al vlug zal blijken dat dergelijke tegenstellingen niet als demarcatielijnen
kunnen worden aangewend. Het genoemde decreet heeft in elk geval deze slangenkuil vermeden. Het is
van toepassing op alle muziek en is in die zin een geïntegreerd beleidsinstrument wat muziekgenres
betreft. Het sluit, zeer concreet, niet per definitie uit dat Vlaamse schlagermuziek er kan onder vallen,
evenmin als projecten in het hedendaagse dansgenre. De vraag is evenwel of dergelijke populaire muziek
een evenwaardige legitimiteit kan laten gelden in tegenstelling tot wat sommigen verstaan onder ‘de betere
rock/popmuziek’.

Hieronder worden de conclusies en de aanbevelingen weergegeven. De overige doelstellingen van het
onderzoek kunnen in het eindrapport nagelezen worden.

4. Conclusies en aanbevelingen

Het door een opinieleider geschetste beeld van het hagelschot kan wellicht tot de verbeelding spreken.
Gelet op de complexiteit, de omvattendheid en de dynamiek van popmuziek lijkt de meest aangewezen
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strategie om de nieuwe beleidsoptie langzaam te laten insijpelen : op verschillende fronten tegelijkertijd
actief zijn. Dit in tegenstelling tot een kogelschot gericht op één doel. De simultane gerichtheid op verschil-
lende fronten betekent : overleg initiëren, aanzetten tot verder onderzoek, de bestaande subsidieregelingen
(rechtstreekse maatregelen) adequaat uitvoeren en oog hebben voor onrechtstreekse maatregelen (gene-
riek beleid). Het onderscheid tussen een korte- en langetermijnpolitiek is hierbij van fundamenteel belang.

– De Vlaamse overheid : visie lange termijnbeleid

Er is nood aan een langetermijnbeleid waarin een visie wordt ontwikkeld over het popmuziekbeleid. In de
inleiding van dit onderzoek en in de weergave van de gesprekken zijn een aantal fundamentele knelpunten
aangeduid die verder reiken dan de aandachtspunten die in de beleidsbrief Muziek 1996-1999 omschreven
zijn.

Wellicht is de meest fundamentele vraag of de overheid op termijn niet het (pop)muziekbeleid zou kunnen
delegeren, waardoor het administratief beter beheersbaar wordt en het aanbod (artiesten) en de afname
(podia) wellicht beter op elkaar zouden kunnen inspelen.

Meer fundamentele reflectie is ook aangewezen. Om te beginnen, inzake de vraag welke de houding is van
de overheid tegenover popmuziek als commercieel gegeven. Hoe dient de verhouding tegenover de
muziekindustrie te zijn ? Moet de overheid inspelen op de substream of de subcultuur – met het gevaar
voor betutteling of inkapseling – of ook op de mainstream ? Verder is reflectie nodig inzake de finaliteiten
van een popbeleid. Een instandhoudings- of een stimulerend beleid ? Het bevorderen van een ‘eigen
Vlaamse identiteit’ ? De stimulering van de economische impact van de Vlaamse muziekindustrie ? Den-
ken en evalueren in termen van output of van inhoud ? Bruggen slaan tussen muzikale genres, inclusief de
niet-populaire muziek ? Of met andere kunsten ? Een multi- of intercultureel ideaal dienen ? Experimen-
ten aanmoedigen ? Welke doelgroepen dienen bereikt te worden ? Is een integratie wenselijk met bestaan-
de regelgevingen van de Franse Gemeenschap en Nederland ? Welk perspectief biedt Europa ? ... En is een
paradoxaal muziekbeleid, waarbij de overheid bewust niet tussenbeide komt om op die manier een dyna-
miek te creëren, niet aangewezen voor sommige sectoren ? Is voor bepaalde sectoren, muziekgenres, ...
‘geen overheidsbeleid’ misschien niet het beste overheidsbeleid ?

Gelet op de huidige stand van zaken, lijkt de meest aangewezen werkwijze voor een actueel actief popbe-
leid via twee sporen te verlopen. Het eerste is onderzoek en overleg, het tweede betreft het adequaat uit-
voeren van de bestaande regelgevingen aan de hand van prioriteiten.

– Onderzoek en overleg 

Het eerste spoor is een combinatie van verder onderzoek en overleg.

Wat het aspect onderzoek betreft, zijn een groot aantal elementen in dit onderzoek, omwille van tijdge-
brek, niet diepgaand behandeld. Een aantal essentiële materies zijn niet eens aan de orde gekomen. Het is,
bijvoorbeeld, wenselijk dat de overheid een zicht zou krijgen op de muzikantenpopulatie, op de verschil-
lende afnamecircuits in Vlaanderen en op de economische impact die deze vertegenwoordigen. Het is van
essentieel belang om het gestarte onderzoek verder te zetten, teneinde een zo exhaustief mogelijk zicht te
krijgen op de hele problematiek. Het Muziekcentrum van de Vlaamse Gemeenschap en/of een weten-
schappelijke instelling kan hier een verdere rol spelen.

Tegelijkertijd dient overwogen om vanuit de Vlaamse Gemeenschap het initiatief te nemen om tot overleg
te komen met het veld en met de overige overheden. Daartoe zouden binnen de administratie werkgroe-
pen kunnen opgericht worden die verschillende aspecten verbonden aan de problematiek verder zouden
kunnen behandelen.

Zo is een centraal probleem inzake popmuziekbeleid de soms haaks op elkaar staande uitgangspunten van
cultuur- en jeugdbeleid. Bijgevolg lijkt het essentieel om, op initiatief van de Vlaamse Gemeenschap, repre-
sentanten uit de kunst-culturele benadering en de sociaal-culturele hoek samen met de verschillende over-
heidsactoren te laten overleggen. Wat het veld betreft, is het Vlaams Popforum wellicht reeds een eerste
belangrijke vertegenwoordigende gesprekspartner. Ook de aanwezigheid van leden van de Raad voor de
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Kunsten is aangewezen. Een mogelijke suggestie is dit overleg te laten gebeuren binnen de Koning Boude-
wijnstichting.

– Bestaande regelgevingen : prioriteitenbeleid

Het tweede spoor is het adequaat uitvoeren van de bestaande regelgevingen. Het is goed vooraf te beden-
ken dat overheidsinstrumenten (subsidie) ingrijpen op een dynamisch creatief maar tegelijk cultuurindus-
trieel gegeven.

Daarom lijkt een terughoudende opstelling, zeker m.b.t. het belangrijkste beleidsinstrument, het muziekde-
creet, een verdedigbaar uitgangspunt. Dergelijke terughoudende opstelling gaat er van uit dat subsidiëring
geen doelstelling op zich is en tracht de middelen te concentreren in functie van een aantal welomlijnde
beleidsprioriteiten. Het gaat daarbij om soepele, herzienbare maatregelen die de dynamiek van het
poplandschap het best kunnen garanderen.

Het onderzoek heeft aangetoond dat de subsidiemogelijkheden ter ondersteuning van popmuziek binnen
de verschillende geledingen van de Vlaamse Gemeenschap een diffuus en gefragmenteerd geheel vormen.
De weg naar de gelden wordt gevonden door diegenen die de luxe hebben om er tijd in te investeren,
waardoor de kans bestaat dat de‘groten’ nog groter worden.

De situatie momenteel in Vlaanderen is vergelijkbaar met deze in Nederland. Ook daar ontwikkelden de
verschillende actoren, die instaan voor het – weliswaar gedelegeerde – muziekbeleid verschillende visies,
doelstellingen en technieken om deze doelstellingen te bereiken. Op initiatief van de Rijksoverheid
(O,C&W) is er overleg geweest en hebben er zich een aantal integratie- en afstemmingsprocessen voorge-
daan, die het geheel wat transparanter, homogener en doelmatiger maken.

Ook binnen de Vlaamse Gemeenschap lijkt het aangewezen om de subsidiestructuur te reorganiseren. Het
zou een vanuit het departement Welzijn, Gezondheid en Cultuur geïnitieerde operatie kunnen zijn om de
helderheid en effectiviteit van de regelingen te verbeteren. In zijn uitwerking zou dit kunnen leiden tot
reductie van overlappingen. Deze reorganisatie zou in de periode van de ontwikkeling van een langeter-
mijnvisie kunnen gebeuren in functie van het bepleite prioriteitenbeleid. Op die manier worden de hoofd-
en nevenstromen van de financiële middelen gemarkeerd. Vooral de spreiding van een deel van het aanbod
(11-daagse Vlaanderen-Europa 2002) en de meer dan behoorlijke ondersteuning van sommige podia op
basis van niet altijd even duidelijke artistieke criteria, wordt in deze problematisch bevonden.

Wat het gedecentraliseerde niveau betreft, is er vandaag, de provincie Limburg uitgezonderd, nauwelijks
sprake van een popmuziekbeleid. Wel is er op dit vlak een kentering merkbaar, zodat het risico niet denk-
beeldig is dat de provincies onderling verschillende regelingen gaan uitwerken. Een belangrijk aandachts-
punt is bijgevolg de zorg voor het integreren van lokale- en gemeenschapsregelgevingen waarbij deze hun
middelenbesteding goed op elkaar afstemmen.

Om inmiddels inzicht te verschaffen in de informatiestroom, de bestaande subsidiereglementen, lijkt het
nuttig een verbindingsschakel te introduceren tussen instellingen en het muzieklandschap. Dit kan een pro-
fessional zijn (ZAMU bvb.), een computerprogramma, een website of een combinatie van deze drie. De
functie van deze consulent is dat van een informatiepunt, bijvoorbeeld m.b.t. subsidieregels en andere
ondersteuning en dit voor alle bestuursniveaus.

– Rechtstreekse maatregelen : prioriteitenbeleid via het muziekdecreet

Het prioriteitenbeleid zou concreet gestalte kunnen krijgen via een ad hoc-politiek, met door de Raad voor
de Kunsten gedefinieerde projectpotten, in de tijd gespreid, met een inhoudelijke ad hoc-evaluatie. Op
basis van duidelijke plannen op termijn, met een ingeschreven eindpunt, wordt niet meteen alles definitief
geïnstitutionaliseerd. Dit lijkt aangewezen in het razendsnel evoluerende popmuzieklandschap. Zo zou
men projectpotten/fondsen kunnen inrichten in functie van podia, repetitiefaciliteiten, productie, program-
matie (vernieuwend ; allochtonen ; amateurs ; ... vergelijkbaar met Nederland).
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Concreet kan gedacht worden aan prioriteiten m.b.t. faciliteiten inzake repetitiemogelijkheden, informatie
en advies voor de productiezijde, en aan podia en participatie wat betreft de afname- en consumptiezijde.
Eveneens wordt groot belang gehecht aan een goede werking van het nog op te richten Muziekcentrum
van de Vlaamse Gemeenschap.

– Faciliteiten

Er blijkt een grote consensus te bestaan over de nood aan faciliteiten en meer bepaald repetitiemogelijkhe-
den. De regeling van de provincie Limburg in verband met de subsidiëring van jongerencultuurruimten
verdient op dit vlak navolging. Deze provincie stimuleert gemeenten om onder meer goede repetitieloka-
len te voorzien, aangepast aan de Vlarem-wetgeving. Via deze zeer gerichte prikkels creëert men ontplooi-
ingskansen voor muzikanten, ongeacht het genre en de status (professioneel of (semi)amateur) en draagt
men wezenlijk bij aan de creatie van een groeiklimaat.

Dit gegeven indachtig zou men op het gemeenschapsniveau in het kader van het muziekdecreet een pro-
jectpot of een fonds (met eventueel iemand uit de Raad voor de Kunsten) kunnen oprichten dat als finan-
ciële prikkel zou kunnen fungeren, om, bijvoorbeeld op vier jaar tijd, deze repetitie-infrastructuur te creë-
ren. Dit zou kunnen gebeuren in coproductie met de lokale overheden (provincies/gemeenten), waarbij het
fonds zou kunnen voorzien in een (bescheiden) financiële tussenkomst. Op die manier worden de lokale
overheden er toe aangezet om via hun jeugdwerkbeleidsplannen aandacht te besteden aan deze problema-
tiek. Overleg inzake deze problematiek zou kunnen gebeuren via de intermediaire organisaties (Vereni-
ging van Vlaamse Provincies en vooral de Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten).

– Podia

Ook wat de afnamezijde betreft, de podia, zijn er een aantal behoeften die te maken hebben met infra-
structuur (bvb. geluidsoverlast) en met de algemene werking. Een aantal (kleinere) podia, met muziekpro-
grammatie die valt onder het podiumkunstendecreet, pleit bijvoorbeeld voor een betoelaging via het
Impulsfonds voor de Podiumkunsten. Een soortgelijke maatregel zou men binnen het muziekdecreet kun-
nen hanteren om, volgens het onder het vorige punt geschetste scenario, via een financiële prikkel (en in
coproductie) de lokale overheden er toe aan te zetten hiertoe middelen vrij te maken. Het zou dan in eer-
ste instantie kunnen gaan om de kleinere podia met een beperkte capaciteit zoals de gespecialiseerde clubs
en het (jeugd)clubcircuit.

Men zou daarnaast kunnen overwegen de podia die als het ware de brug vormen tussen het jeugdclubcir-
cuit en het meer professionele circuit structureel te ondersteunen als essentiële schakel in een groeikli-
maat. Het verdient hierbij aanbeveling oog te hebben zowel voor de podia met een breed als met een gen-
respecifiek aanbod, die ook genrespecifieke eisen hebben (zoals jazz of techno).

– Participatie

Wat de consumptiezijde betreft, en meer bepaald de bevordering van de participatie, kan in de eerste
plaats gewezen worden op het belang van de zogenaamde randactiviteiten van de podia : klantenservice,
ligging van de zaal, marketing en publiciteit. Vooral een goed publieksbeleid dat verder gaat dan het in
stand houden van de heilige drie-eenheid : folder, affiche en programmaboekje, is een basiselement.

Wellicht kan overwogen worden om via het Muziekcentrum of een andere organisatie (ZAMU) de moge-
lijkheid te voorzien om marketingadvies te verlenen aan de podia.

Voor het overige bestaan er reeds een aantal instrumenten die hun degelijkheid hebben bewezen. Zo is er
de cultuurwaardebon, het succesvol cultuurparticipatie bevorderend initiatief van de VGC in Brussel.
Meermaals is er reeds voor gepleit om dit initiatief uit te breiden naar heel Vlaanderen. Ook de Jeugd-
dienst van de provincie Limburg heeft een gelijkaardig instrument ingevoerd, de Rockpas, waarmee men
het concertbezoek in dit genre door jongeren wenst te stimuleren.

Daarnaast zou het Cultureel Jongeren Paspoort zich wat meer kunnen richten op het popmuzieklandschap.
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– Muziekcentrum van de Vlaamse Gemeenschap

Een aantal belangrijke actuele noden kunnen door het op te richten Muziekcentrum van de Vlaamse
Gemeenschap gelenigd worden. Het welslagen van dit centrum hangt volgens velen af van de dynamische
uitstraling en de autonomie. Alleszins lijkt het van primordiaal belang dat de selectie van de medewerkers
op een doordachte en onafhankelijke manier zou gebeuren. Verder lijkt een voorbereidende studie wense-
lijk waarbij, bijvoorbeeld, de werking van de Nordic Music Information Centers kan onderzocht worden.
Het zijn de grootste en ook best functionerende centra, die net als het toekomstige Muziekcentrum van de
Vlaamse Gemeenschap het hele muzikale veld bestrijken.

Een aantal taken die in het muziekdecreet niet geëxpliciteerd worden, kunnen op basis van elders bestaan-
de voorbeelden hier alvast worden aangehaald : de uitgave van een wereldwijd verdeeld muziekmagazine
met informatie over het Vlaamse muziekleven in het algemeen en met informatie over nieuwe releases ; de
uitgave van een adressengids waarin het grootste deel van het muziekveld is opgenomen (samenwerking
Gids voor Muzikanten, Artiesten en Spektakel (GMAS)) ; aanwezigheid in cyberspace met een goede
website ; oprichten van een eigen platenlabel dat compilatie-CD’s voor promotionele doeleinden kan
uitbrengen ; reflectie over muziekbeleid ...

Een groot deel van het activiteitenpakket zal in samenwerking met bestaande organisaties gebeuren.
Belangrijk hierbij is hoe het Muziekcentrum zal omgaan met het marktgegeven waarbij het wenselijk lijkt
eerder naast dan tegenover de industrie te opereren. In Vlaanderen zijn er duidelijk aanwijsbare vragende
partijen voor samenwerking zoals IFPI en SABAM/BAP. Vanzelfsprekend dient de rol van CeBeDem
bekeken te worden, het eerst opgerichte Music Information Center in de wereld. Ook de relatie met
ZAMU, het Vlaams Popforum en in het kader van interdisciplinaire samenwerking met het Vlaams
Theater Instituut kan betekenisvol worden.

Ten slotte hebben ook Bruxelles Wallonie Musique en het Nederlands Pop Instituut de wens om een
nauwe band geuit.

– Onrechtstreekse maatregelen

Er kan ook een generiek beleid gevoerd worden op basis van onrechtstreekse maatregelen.

– Sociale Zaken

In de eerste plaats dient gewezen te worden op dé fundamentele prioriteit op dit ogenblik, namelijk het
sociaal statuut van de artiest/muzikant. Indien men wil streven naar een gezond groeiklimaat voor de pop-
muziek in Vlaanderen, moet men aandacht hebben voor de professionele maar zeker ook voor de overgro-
te meerderheid van niet-professionele muzikanten. Zij die in een overgangsfase zitten of plots, toevallig, in
de kijker komen te staan op het moment dat ze, bijvoorbeeld, officieel uitkeringsgerechtigd zijn.

Een mogelijke oplossing is de oprichting van een ‘Vlaamse of een Belgische federatie van de artistieke
wereld’, die de administratieve kant regelt. De artiesten kunnen zich aansluiten of verkiezen als zelfstandi-
ge op te treden. Wanneer de contracten tussen artiesten en organisatoren door dergelijke instelling worden
geadministreerd, wordt een vorm van zekerheid ingebouwd en wordt de grootst mogelijke dynamiek gega-
randeerd. De artiest wordt niet gehinderd in zijn artistieke expressie ! De organisator wordt evenmin
gehinderd om concerten te organiseren voor de toeschouwers.

In afwachting van een definitieve regeling is het aangewezen dat de bevoegde controlerende instanties een
tolerante en begripvolle attitude aan de dag leggen.

– Fiscaal beleid

De federale overheid voert via de minister van Financiën het fiscaal beleid. Een deel van deze problema-
tiek wordt evenwel ook op supranationaal niveau (EU) geregeld. Men dient deze problematiek van nabij
te volgen en druk uit te oefenen voor een harmonisering van de BTW-tarieven.
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Met de erkenning van popmuziek als volwaardige cultuurvorm in het Vlaamse muziekdecreet, lijkt het niet
langer houdbaar dat (pop)muziek op geluidsdragers niet erkend wordt als een cultuurproduct en overeen-
komstig niet kan genieten van een lager BTW-tarief. Een dergelijke verlaging van het BTW-tarief en daar-
mee van de kostprijs van geluidsdragers activeert de consumptiekant, zoals in Frankrijk is aangetoond. Bin-
nen de EU is ook hier nog éénvormigheid.

– Mediabeleid

Over het algemeen is er op televisie weinig plaats voor popmuziekprogramma’s, noch bij de commerciële
zenders, noch bij de openbare omroep. Aangezien televisie een belangrijk onderdeel vormt in de promotie-
campagne van een groot aantal platenfirma’s, kan dit een negatieve weerslag hebben op hun bereidheid om
te investeren in talent in Vlaanderen.

Wat de radio betreft, wordt niet meteen gewezen op een probleem inzake aandacht voor popmuziek uit
Vlaanderen. Het invoeren van een quota-regeling lijkt dan ook niet opportuun. Deze zou vermoedelijk
ook negatief onthaald worden bij de radiomakers. Het problematische karakter van het hanteren van
quota, als instrument voor de bevordering van het eigen repertoire, blijkt uit het voorbeeld van onze zui-
derburen. In Frankrijk is sinds twee jaar een quota-regeling ingesteld waarbij 40% eigen repertoire ver-
plicht wordt. Het aantal producties (releases) van Franse artiesten is sindsdien sterk gestegen. Nu blijkt
echter dat veel radiostations zich genoodzaakt zien om de gestelde norm te negeren (ondanks financiële
sancties) teneinde de afhakende luisteraars terug te winnen.

Belangrijk is dat men de evolutie op het vlak van de nieuwe media van nabij volgt. Deze laat zich immers
sterk gevoelen in de muzieksector. De drempel om muziek te maken via multimediacomputers en om ver-
volgens deze ook zelf te verdelen via het Internet is nooit lager geweest. Tegelijkertijd echter dient een
overheid er zich bewust van te zijn dat er een kloof dreigt te groeien tussen diegenen die de nieuwe media
beheersen en over de nodige knowhow beschikken en diegenen die hun weg niet vinden in cyberspace.
Kan de (lokale) overheid hier een rol spelen, mogelijk via het (muziek)onderwijs of het ter beschikking
stellen van de vereiste hardware, naar analogie met de beschikbaarstelling van repetitieruimten voor muzi-
kanten ?

– Muziekindustrie en auteursrecht

Het lijkt aangewezen dat men een muziekbeleid ontwikkelt naast en niet tegenover de muziekindustrie.
Vooral inzake de werking van het Muziekcentrum van de Vlaamse Gemeenschap zal dit een belangrijk
gegeven vormen. Maar ook binnen het departement Economie zou men zich meer open kunnen stellen
voor een dialoog met de muziekindustrie. Van hieruit, alsook via bijvoorbeeld de Vlaamse Dienst voor Bui-
tenlandse Handel, zouden stimulerende initiatieven kunnen ontwikkeld worden.

De discussie omtrent de invoering van de vaste boekenprijs zou ook gevoerd kunnen worden met betrek-
king tot geluidsdragers. Een vaste prijs voor geluidsdragers wordt verdedigd door diegenen die vinden dat
muziek geen koopwaar is als een andere. Doorgaans wordt aangenomen dat een vaste prijs ten goede komt
van de minder commerciële muziek. Anderzijds maakt het spel van de markt dat wat de luisteraars ook
echt wensen te horen, beterkoop kan worden aangeboden. Ideaal zou ook een oplossing in Europees ver-
band zijn.

De overheid kan, gelet op de onafhankelijkheid van SABAM als ledenvereniging, weinig meer doen dan
aandringen op meer transparantie via een beter communicatiebeleid. Hetzelfde geldt voor URADEX, die
de rechten van de uitvoerders int en verdeelt.

Wat het leenrecht betreft, zou men kunnen overwegen om de tarieven van het ontlenen van CD’s via open-
bare media/bibliotheken te verhogen. In het achterhoofd houdend dat hiermee de financiële drempel ver-
hoogd wordt.

De auteurswet voorziet dat de Gemeenschappen en de federale staat 30% van de opbrengsten in het kader
van de heffingen op de thuiskopie kunnen besteden ter aanmoediging van de schepping van werken. Deze
middelen zouden jaarlijks kunnen toegevoegd worden aan het budget voor de projectsubsidies van het
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muziekdecreet. Hier zouden bepaalde projectpotten, zoals bijvoorbeeld een productiefonds of een pro-
grammeringsfonds mee kunnen gespijsd worden. Eveneens zou men er aan kunnen denken om een deel
ervan aan te wenden voor de werking van het Muziekcentrum.

– Onderwijs

Er zijn heel wat circuits waar (pop)muziekonderwijs aangeboden wordt, zodat een grondige inventarisering
nodig lijkt. In het deeltijds en het hoger kunstonderwijs zijn er initiatieven die wijzen op meer aandacht
voor niet-klassieke muziek. Ogenschijnlijk is er echter nog een lacune op het vlak van op maat van de pop-
muzikant gesneden (gespecialiseerde) opleidingen.

Overleg tussen de ministers van Cultuur en Onderwijs en tussen deze en het veld lijkt dan ook aangewezen
over de vraag in hoeverre popmuziek kan geïntegreerd worden in het onderwijs.

Naast het onderricht, dient de studie van popmuziek en muziekindustrie aan de hogescholen en universitei-
ten verder uitgewerkt. Wellicht verdienen discipline-overstijgende opleidingen en/of postgraduaat-oplei-
dingen aanbeveling. Ook op het vlak van muziektechnologie kan men denken aan gespecialiseerde oplei-
dingen.

– Internationaal vrij verkeer

Ten slotte kan er, zowel met betrekking tot het generieke als het specifieke beleid, op alle bestuursniveaus
aandacht gevraagd worden voor de specifiek internationale context van popmuziek.

Muziek is immers, net zoals vele andere artistieke disciplines, niet gebonden aan territoriale grenzen. Als
men het bekijkt vanuit het internationaal kunstensysteem heeft internationale netwerkvorming / promotie
een belangrijke functie. Vandaar dat het voor een gezond muziekklimaat van vitaal belang is dat de wetge-
ving het vrij artistiek verkeer van muziek en muzikanten niet in de weg staat. In het algemeen kan er
gepleit worden voor het stimuleren van de internationale inbedding van organisaties, festivals, productie-
plaatsen, scholen/opleidingsinitiatieven, ... Vlaamse popmuziek is in het verleden meer dan men denkt
doorgestoten naar Europa en de wereld. Veel van wat hier is voorgesteld kan dit in de toekomst alleen
maar positief beïnvloeden.

II. ALGEMENE BESPREKING

– Afbakenen van de verschillende muziekgenres

De heer Jos Stassen vraagt op welke wijze de jongeren zullen worden bereikt die geïnteresseerd zijn in de
nieuwe muziek en de nieuwere muziekgenres. Een beleid moet immers open staan voor het nieuwe, dat
zich per definitie moeilijk in structuren laat vatten.

Prof. Gust De Meyer stelt dat het muziekdecreet de mogelijkheid biedt om verschillende muziekgenres
tegelijkertijd te behandelen. Muziek evolueert voortdurend, samen met de belevingswereld van de mens.
Het vooraf afbakenen van allerhande genres werkt hierdoor eerder uitsluitend. Het verdient de voorkeur
om zeer breed te werken en open te staan voor alle soorten van muziek en de onderlinge beïnvloeding.
Bovendien is het muziekdecreet slechts één instrument. Daarnaast moet ook de productiezijde aandacht
krijgen. Dit geldt niet alleen voor het klassieke instrumentarium, maar ook voor nieuwe elementen die de
muziekwereld zijn binnengeslopen, zoals bijvoorbeeld PC, hardware, internet, … Het integreren van deze
voortdurende veranderingen is een belangrijke uitdaging voor de Beoordelingscommissie Muziek en het
Muziekcentrum van de Vlaamse Gemeenschap.

Mevrouw Mieke Van Hecke meent dat de brede benadering die in het onderzoek wordt voorgestaan, zich
vrij goed kan inschakelen in het muziekdecreet en de rol die aan het Muziekcentrum wordt toebedeeld.
Een nieuw dynamisch beleid zal echter mogelijk gedeeltelijk ten koste gaan van de gevestigde muziekgen-
res.
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De minister erkent dat de rol van de Beoordelingscommissie Muziek en het Muziekcentrum van de Vlaam-
se Gemeenschap zeer belangrijk is in het creëren van een open benadering. Dit neemt niet weg dat er
steeds beleidskeuzen zullen moeten gemaakt worden. Of dit ten koste gaat van de muziekgenres die nu
reeds overheidssteun genieten, moet worden afgewacht. Het beschikbare budget werd reeds met 106 mil-
joen frank verhoogd en daarnaast kunnen eventueel de auteursrechten, die naar de gemeenschappen wor-
den overgeheveld, gebruikt worden voor het ondersteunen van proefprojecten. Dit alles moet worden
gezien in een groeimodel waarin op termijn een nieuw evenwicht moet worden gevonden.

De heer Peter De Ridder verwijst naar Nederland, waar grote bijeenkomsten worden georganiseerd met
iedereen die begaan is met muziek : muzikanten, organisatoren, jongeren e.d., die in overleg met de over-
heid de krijtlijnen vastleggen voor het toekomstig beleid. Op deze wijze worden ook nieuwe muziekuitin-
gen bij het beleid betrokken.

De minister erkent dat overleg tussen het veld, intermediaire organisaties en de overheid inderdaad wense-
lijk is, wat trouwens blijkt uit het voorliggende rapport. Dit overleg zal natuurlijk moeten verlopen binnen
de structuren die hiervoor werden uitgetekend. Zowel in de op te richten Commissie Muziek als in de
Beoordelingscommissie zal hiermee rekening worden gehouden. Dit geldt eveneens voor de oprichting en
oriëntatie van het Muziekcentrum en de actoren die hierbij worden betrokken.

– Vastleggen door de overheid van vaste prijzen voor CD's

De heer Emiel Verrijken merkt op dat de rol van het overheidsingrijpen sterk aan banden wordt gelegd
binnen de vrijgemaakte Europese markt. In dit kader is het vastleggen van vaste prijzen voor CD's haast
onmogelijk. Door het dalen van de prijs van uitgaven met klassieke muziek is bovendien het marktaandeel
ervan met 4 % gestegen, en krijgt de jeugd voor het eerst volop de kans om klassieke muziek te beluiste-
ren. Dit pleit tegen het vastleggen door de overheid van vaste prijzen.

Prof. Gust De Meyer en de heer Bart Vandeput wijzen erop dat een vaste prijs niet als oplossing werd
geponeerd in hun onderzoek. Deze mogelijkheid werd enkel als overweging meegegeven, maar moet geka-
derd worden in het totale beleid.

– Promoten van muziek in het buitenland

Op de opmerking van de heer Emiel Verrijken dat ook het verstrekken van een overheidslabel binnen een
Europees kader moeilijk kan worden gerealiseerd, antwoordt prof. Gust De Meyer dat dit niet de bedoe-
ling is. Er wordt eerder gedacht in de richting van een compilatie-CD die eventueel door het Muziekcen-
trum van de Vlaamse Gemeenschap wordt uitgebracht als een middel voor de promotie van de eigen
muziek in het buitenland.

De minister wijst in dit verband op de succesrijke uitgave van de Vlaamse polyfonie. Een deel van de geïn-
vesteerde middelen vloeide terug naar de Vlaamse overheid. Een gelijkaardige inspanning zal worden
gedaan voor de Vlaamse traditionele muziek. Door de opstartkost voor deze uitgaven gedeeltelijk te dra-
gen, ondersteunt de Vlaamse overheid de uitstraling van bepaalde muziekgenres die commercieel minder
interessant zijn, zonder onmiddellijk in de rol van producent te stappen.

De heer Emiel Verrijken meent dat een dergelijke uitgave, wanneer het een keuze betreft uit commercieel
wél interessante muziek, mogelijk aanleiding zal geven tot concurrentievervalsing en klachten door diege-
nen wiens muziek niet voor de uitgave werd geselecteerd. Indien de uitgave niet wordt verkocht, wordt dit
argument echter afgezwakt.

– Verhoging van het leenrecht

De heer Joachim Coens wijst erop dat in het onderzoek de overweging wordt meegegeven om het leen-
recht te verhogen, al wordt wel gewezen op de financiële drempel. De vraag dringt zich dan op waar deze
financiële drempel ligt.
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Prof. Gust De Meyer en de heer Bart Vandeput stellen dat een verhoging van het leenrecht kansen weg-
neemt voor mensen met een laag inkomen. Anderzijds ligt hierin voor de overheid de mogelijkheid om
middelen te genereren die mits een beredeneerde allocatie een zeer stimulerende werking kunnen hebben.

– Coördinatie tussen het Vlaamse beleid, provinciale en lokale besturen 

De heer Hugo Van Rompaey wijst erop dat bij het openen van nieuwe beleidsterreinen, de uiteindelijke
financiële rekening vaak bij de lokale overheid wordt gepresenteerd. Zal dit ook voor de ondersteuning
van de populaire muziek het geval zijn ?

De heer Bart Vandeput benadrukt dat in het onderzoek niet wordt gepleit voor het oprichten van nieuwe
gebouwen, zoals destijds bij de culturele centra wel is gebeurd. Wel wordt voor allerhande initiatieven de
nadruk gelegd op het samenspel tussen lokale en provinciale overheden, om gezamenlijke projecten in te
dienen bij de Vlaamse overheid. De projectpotten die op gemeenschapsniveau worden gecreëerd, kunnen
zo op een aanvaardbare wijze worden verdeeld zonder dat initiatieven worden geïnstitutionaliseerd. Pro-
jecten hebben immers ook een duidelijke einddatum.

De minister sluit zich hierbij aan. Hij stelt dat voor het muziekdecreet geen nieuwe lasten voor de lokale
overheden worden opgelegd.

– Infrastructuur

De heer Jos Stassen meent dat het probleem van het beperkte aanbod van repetitieruimte niet mag wor-
den onderschat. Dit leidt immers tot problemen van geluidsoverlast en onrechtstreeks tot een aversie t.o.v.
bepaalde muziekgenres.

Wat de infrastructuur betreft, hoopt de minister dat de hiervoor beschikbare middelen in een globaal fonds
kunnen worden ondergebracht, dat kan worden aangesproken via regels die op een duidelijke en objecti-
veerbare wijze zijn vastgelegd. Het tot stand brengen van een apart fonds voor infrastructuur voor muziek
lijkt niet de meest geschikte oplossing.

De heer Joachim Coens merkt op dat het probleem van de infrastructuur en de verhouding tot het investe-
ringsfonds niet alleen in de muziekwereld geldt. Hij verwijst hierbij naar het Mercuriusproject en de SIF-
middelen waarbij een beroep kan worden gedaan op overheidsgeld mits het naleven van bepaalde voor-
waarden. Wat de muziek betreft, worden via de overheid geluidsnormen opgelegd die hun repercussie heb-
ben op de lokale infrastructuur die al dan niet moet worden aangepast. De middelen moeten op een of
andere wijze worden gegenereerd. Moet dit binnen de jeugdwerkbeleidsplannen ? Kan dit op een gelijk-
aardige wijze als de Mercuriusprojecten, moet dit via een apart fonds ? …

De minister deelt mee dat in de begroting voor het jaar 1999 voor de infrastructuur geen aparte middelen
zijn voorzien. Het opstellen van de volgende begroting zal de taak zijn van de minister die hiervoor bij de
volgende regeringsvorming de verantwoordelijkheid zal dragen. Het aanleggen van afzonderlijke fondsen
gaat echter in tegen het pact dat met de gemeenten werd afgesloten. De autonomie van de gemeenten kan
enkel worden gerespecteerd via een goed investeringsfonds. Elk dossier dat met het oog hierop wordt
voorgelegd, zal door de lokale overheid worden getoetst op de inhoudelijke consistentie en de afweging
ervan tegenover andere voorliggende dossiers. Op deze wijze wordt ook afgestapt van het centrale dirigis-
me.

– Ondersteunen van het festival- en clubcircuit

De heer Jos Stassen meent dat Vlaanderen een unieke positie inneemt met zijn talrijke spontaan gegroeide
muziekfestivals. Dit moet worden behouden, mede omwille van de diversiteit ervan en de kansen die aan
lokale groepen worden geboden. Nochtans stelt het onderzoek dat hier enkel de randvoorwaarden, zoals
bijvoorbeeld de veiligheid, moeten worden bewaakt. Het clubcircuit wordt wél vernoemd, terwijl het festi-
valcircuit slechts marginaal wordt aangehaald. Een aantal problemen gelden echter voor beiden, zoals bij-
voorbeeld de BTW-problematiek.
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De heer Bart Vandeput meent dat het festivalcircuit zich vaak richt tot de lokale of provinciale overheden.
Het onderzoek pleit voor het realiseren van kleine maatregelen voor deze festivals, waardoor zij hun dyna-
miek verder kunnen ontplooien. Het clubcircuit heeft echter behoefte aan een meer actieve ondersteuning
omdat de nood daar meer dringend is.

De minister wijst er aanvullend op dat ook in het verleden aan het festivalcircuit subsidies werden ver-
leend. Commerciële festivals ontvingen dit indien zij een bepaalde meerwaarde konden creëren, niet-com-
merciële circuits kregen dit op basis van bepaalde projecten. Het nieuwe decreet voorziet in een gelijkaar-
dige ondersteuning voor de toekomst.
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